

ВЕСТНИК Томского государственного университета

2015. № 395. Июнь

- ФИЛОЛОГИЯ
- ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ,
ПОЛИТОЛОГИЯ
- КУЛЬТУРОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО
- ЭКОНОМИКА
- ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА
- НАУКИ О ЗЕМЛЕ
- PHILOLOGY
- PHILOSOPHY, SOCIAL
AND POLITICAL SCIENCES
- CULTURAL STUDIES
- HISTORY
- LAW
- ECONOMICS
- PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS
- EARTH SCIENCES

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

2015. № 395. June

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцуни, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р
филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.;
А.А. Глазунов, д-р техн. наук, проф.; **В.И. Голиков**, канд.
ист. наук, доц.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р
пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук,
проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**,
канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **О.М. Краснорядцева**,
д-р психол. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал.
наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома
Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**,
канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ;
А.И. Потekaев, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**,
д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.;
Ю.Г. Слижов, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**,
директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук,
проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.;
Г.М. Татьянин, канд. геол.-минерал. наук, доц.;
В.А. Уткин, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р
физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.;
В.Г. Шилько, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р
техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice
Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics,
Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in
Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**,
PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor;
Ye. Borisov, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in
Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology,
Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor;
V. Golikov, PhD in History, Associate Professor; **A. Gortsev**,
Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of
Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor;
T. Demeshkina, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr.
of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**,
Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and
Mathematics, Senior Researcher; **O. Krasnoriadtseva**, Dr. of
Psychology, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and
Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State
University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and
Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and
Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of
Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of
Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate
Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor;
V. Sumarokova, Director of TSU Publishing House;
S. Sushchenko, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**,
PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor;
G. Tatianin, PhD in Geology and Mineralogy, Associate
Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**,
Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of
History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor;
E. Shragher, Dr. of Engineering, Professor

НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ВЫПУСКА

Т.А. Демешкина, д-р филол. наук, проф.; **В.П. Зиновьев**, д-р
ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.;
О.М. Краснорядцева, д-р психол. наук, проф.;
Д.С. Воробьев, канд. биол. наук, доц.; **В.П. Парначев**,
д-р геол.-минер. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**,
д-р юрид. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.;
В.Г. Шилько, д-р пед. наук, проф.

EDITORIAL BOARD OF THE ISSUE

T. Demeshkina, Dr. of Philology, Professor; **V. Zinoviev**, Dr. of
History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor;
S. Kulizhskiy, Dr. of Biology, Professor; **O. Krasnoriadtseva**,
Dr. of Psychology, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology,
Associate Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and
Mineralogy, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor;
E. Chernyak, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of
Education, Professor

Журнал «Вестник Томского государственного университета»
включён в «Перечень российских рецензируемых научных журналов,
в которых должны быть опубликованы основные научные результаты
диссертаций на соискание ученых степеней доктора и кандидата наук»
(http://vak.ed.gov.ru/ru/help_desk/list/)

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,
электронный вариант № 018693
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;
электронный вариант – 1561-803X
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

Certificates of registration: printed version № 018694,
electronic version № 018693
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing
and Printing on April 14, 1999.
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Воронина Л.П. Деминутивы в текстах В.М. Шукшина (функциональная актуализация системно-языковых возможностей)	5
Кузнецова О.А. История и мотивационная структура лексико-семантического поля «гордость» в русском языке	10
Хохлова Н.А. Героиня комического эпоса Лиса и «Волки и овцы» А.Н. Островского (к вопросу об эпизации драмы)	18
Цыпилёва П.А. Образы и мотивы античной танатологии в поэзии Арсения Тарковского	25
Шумахер А.Е. Разновидности балладного жанра в поэзии М.Н. Муравьева	31

ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ, ПОЛИТОЛОГИЯ

Безлепкин Е.А. Методологические особенности становления квантовой механики	40
Жданов М.А. Любовь как важнейший элемент медицинской корпоративной культуры	46
Иванова А.Н. Путешествия как потребность в самотрансценденции	51
Рзаева С.В. Этническая социальная сеть как механизм миграционных процессов и адаптации мигрантов в принимающем обществе: о понятии и устройстве	60
Фаритов В.Т. Трансценденция и трансгрессия в научном дискурсе	67

КУЛЬТУРОЛОГИЯ

Горшкова В.В. Музейная коллекция икон как база развития современного иконописания (из опыта Ярославского художественного музея)	72
Золотарева Н.В. Технологии актуализации этнокультурного наследия в Музее искусств народов Севера (с. Каргасок)	78
Савельева Е.Н., Буденкова В.Е. Коммуникативные основания идентичности: к постановке проблемы	83
Шапошников И.А. Поэмные сочинения Ф. Листа и Ф. Шопена: исполнительский аспект	88

ИСТОРИЯ

Абсеметов М.О. В.И. Вернадский в Казахстане (из истории научных связей России и Казахстана)	93
Борина Л.С. Реформа графики в СССР в 1920–1930-х гг. как фактор формирования этнического самосознания тюркоязычных этносов Саяно-Алтая	97
Запорожченко Г.М. Городская потребительская кооперация в Томской губернии в начале XX в.: опыт гражданского самоуправления	102
Лекаренко О.Г. Политика США в отношении европейской интеграции при президенте Л. Джонсоне	107
Салмин А.К. Краткая история болгар	116
Смоленчук О.Ю. Участие Королевства Нидерландов в миротворческих операциях ООН (1945–1992 гг.)	123

CONTENTS

PHILOLOGY

Voronina L.P. Diminutives in the texts of V.M. Shukshin (functional actualization of the system-language possibilities)	5
Kuznetsova O.A. History and motivational structure of the lexical semantic field “pride” in the Russian language	10
Khokhlova N.A. Foxy as a comic epic heroine and A.N. Ostrovsky’s stage play <i>Wolves and Sheep</i> (on epic-related drama)	18
Tsypanyova P.A. Ancient thanatology images and motives in Arseny Tarkovsky’s poetry	25
Schumacher A.E. Variety of the ballad genre in M.N. Muravyov’s poetry	31

PHILOSOPHY, SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES

Bezlepkin E.A. Methodological features of the establishment of quantum mechanics	40
Zhdanov M.A. Love as the most essential element of medical corporate culture	46
Ivanova A.N. Travelling as a need in self-transcendence	51
Rzaeva S.V. Ethnic social network as a mechanism of migration and migrants’ adaptation in the receiving society: the concept and structure	60
Faritov V.T. Transcendence and transgression in scientific discourse	67

CULTURAL STUDIES

Gorshkova V.V. The museum icon collection as a basis for modern iconography development (from Yaroslavl Art Museum experience)	72
Zolotareva N.V. Ethnic and cultural heritage actualization technology in the Art Museum of the North (Kargasok village)	78
Savelieva E.N., Budenkova V.E. Communicative foundations of identity: raising the problem	83
Shaposhnikov I.A. Poem pieces of F. Chopin and F. Liszt: performance aspect	88

HISTORY

Absemetov M.O. V.I. Vernadsky in Kazakhstan (from the history of scientific connections of Russia and Kazakhstan)	93
Borina L.S. The reform of the graphics in the Soviet Union in 1920–1930s as a factor in the formation of ethnic identity of Turkic-speaking ethnic groups of the Sayan-Altai	97
Zaporozhchenko G.M. Urban consumer cooperation in Tomsk Province in the early 20th century: the experience of civil self-government	102
Lekarenko O.G. US policy towards European integration under presidency of L. Johnson	107
Salmin A.K. A brief history of the Bulgars	116
Smolenchuk O.Yu. Participation of the Kingdom of the Netherlands in UN peacekeeping operations (1945–1992)	123

Соколова Т.Л. Партийное руководство региональными печатными СМИ в годы перестройки	132
Харусь О.А. Сибирские депутаты в Государственной думе: поиск баланса региональных и общероссийских интересов (1906–1916 гг.)	137
Шерстова Л.И. Этнокультурные общности Горного Алтая в XVII–XVIII вв.: этническая идентичность в историческом контексте	142

ПРАВО

Груздев В.В. О некоторых вопросах залога, возникших в связи с модернизацией российской правовой системы	147
Ольховик Н.В. Рецидивная преступность осужденных к ограничению свободы	151
Суздальцева Т.И. Основания права на компенсацию за нарушение права на судопроизводство в разумный срок или права на исполнение судебного акта в разумный срок	155
Уварова И.А. Развитие и современное состояние судебного почерковедения	160

ЭКОНОМИКА

Гришанова А.В. Формирование национальной платежной системы России на основе опыта специализированных платежных систем	165
Скрипкин К.Г. Парадокс производительности информационных технологий: современное состояние в мире и в России	172
Шрайбер Н.Ю. Теоретические и методологические аспекты управления стоимостью кооперативных организаций	179

ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА

Биллер М.Г. Технология разработки образовательной программы, направленной на успешную творческую самореализацию обучающихся	188
Ведута О.В. Мотивационные кризисы и кризисно-обусловленная модель формирования учебной мотивации студентов	198
Вечканова Е.М. Факторная структура модусов временной перспективы личности в контексте переживания актуального смыслового состояния	204
Зверев П.А. Моделирование процесса формирования мотивации творческой деятельности подростков в системе дополнительного образования	211
Иванова И.В. Актуальность педагогических взглядов К.Э. Циолковского в свете модернизации дополнительного образования в России	217
Константинова Е.А., Константинов Д.В. Концептуальные предпосылки развития коммуникативных умений у детей дошкольного возраста в процессе физического воспитания	224
Неупокоев С.Н., Каплевич Л.В., Кабачкова А.В., Лосон Е.В., Крупицкая О.Н. Анализ показателей системы внешнего дыхания при совершенствовании ударных движений у боксеров различной спортивной квалификации	229

НАУКИ О ЗЕМЛЕ

Горбатенко В.П., Громницкая А.А., Константинова Д.А., Ершова Т.В., Нечепуренко О.Е. Оценка роли климатических факторов в возникновении и распространении лесных пожаров на территории Томской области	233
Зырянова Л.А., Пеков И.В., Япаскurt В.О., Бритвин С.Н. Перит PbBiO ₂ Cl из Захаровского месторождения (Северо-Западный Алтай) – первая находка в России	241
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	244

Sokolova T.L. Party control of regional printed media during the Perestroika period	132
Kharus O.A. Siberian deputies in the State Duma: search for a balance between local (regional) and all-union interests (1906–1916)	137
Sherstova L.I. Ethnocultural communities in Gorny Altai during the 17th–18th centuries: ethnic identity in historical context	142

LAW

Gruzdev V.V. On some issues of lien resulted from the modernization of the Russian legal system	147
Olkhovik N.V. Recidivism of convicts sentenced to imprisonment	151
Suzdaltseva T.I. Grounds for the right to compensation for violation of the right to a fair trial within a reasonable time or the right to execute a judicial act within a reasonable time	155
Uvarova I.A. Development and current state of legal graphology	160

ECONOMICS

Grishanova A.V. Formation of the National Payment System in Russia based on the experience of specialized payment systems	165
Skripkin K.G. IT productivity paradox: present state of research in the world and in Russia	172
Shrayber N.Yu. Theoretical and methodological aspects of cost management in cooperative organizations	179

PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS

Biller M.G. Theoretical aspects of professional self-actualization of students through personal qualities integration	188
Veduta O.V. Motivation crises and crisis-mediated model of students' educational motivation formation	198
Vechkanova E.M. Factor structure of person's time perspective modes in the context of actual meaning state experiences	204
Zverev P.A. Simulation of teenagers' creative activity motivation formation in the system of additional education	211
Ivanova I.V. The relevance of the pedagogical views of K.E. Tsiolkovsky in the light of further modernization of education in Russia	217
Konstantinova E.A., Konstantinov D.V. Conceptual premises of preschoolers' communicative skills development in the process of physical education	224
Neupokoev S.N., Kapilevich L.V., Kabachkova A.V., Loson E.V., Krupitskaya O.N. Analysis of external respiration performance in improving shock movements in boxers of different sports qualification	229

EARTH SCIENCES

Gorbatenko V.P., Gromnitskaya A.A., Konstantinova D.A., Ershova T.V., Nечepurenko O.Ye. Assessing the role of climatic factors in the formation and spread of forest fires in Tomsk Oblast	233
Zyryanova L.A., Pekov I.V., Yapaskurt V.O., Britvin S.N. PbBiO ₂ Cl Perite from the Zakharovskoe deposit (NW Altai): first find in Russia	241
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	244